



# الجمعية العامة الـ140 للاتحاد البرلماني الدولي

الدوحة (قطر)، 6 - 10 نيسان/أبريل 2019



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

C-III/140/A.1

6 كانون الأول/ديسمبر 2018

اللجنة الدائمة

للديمقراطية وحقوق الإنسان

## جدول الأعمال الأولي للجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان

1. إقرار جدول الأعمال
  2. الموافقة على المحضر الموجز لدورة اللجنة التي عُقدت ضمن إطار الجمعية العامة الـ139 للاتحاد البرلماني الدولي في جنيف (تشرين الأول/أكتوبر 2018)
  3. القرار المقبل للجنة الدائمة: تحقيق التغطية الصحية الشاملة بحلول عام 2030: دور البرلمانات في ضمان الحق في الصحة
- (أ) المقررون المشاركون
- عينت الجمعية العامة الـ139 الدكتور ه. ميلات (بنغلادش) والسيد س. لوهر (سويسرا) والمقررين المشاركين، وطلبت من رئيس الاتحاد البرلماني الدولي مواصلة المشاورات من أجل تعيين امرأة برلمانية من إفريقيا كمقرر مشارك ثالث في الجمعية العامة الـ140.
- (ب) مناقشة تحضيرية حول القرار المقبل
- تمنح المناقشة التحضيرية الفرصة لجميع الأعضاء للتعبير عن آرائهم حول قضايا ستدرج في القرار. وستساعد المساهمات من الأعضاء المقررين في صياغة القرار، الذي سيتم البحث فيه ووضع صيغته النهائية في الجمعية العامة الـ141 في تشرين الأول/أكتوبر 2019.



#### 4. المناقشة حول المتابعة لقرارات سابقة من الاتحاد البرلماني الدولي

ستعقد اللجنة حلقة مناقشة للبحث في كيفية متابعة أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي في القرارات الثلاثة التي اعتمدها الاتحاد البرلماني الدولي في السنوات الأخيرة:

2015 الديمقراطية في العصر الرقمي والتهديد الذي تتعرض له الخصوصية والحريات الفردية.

2013 استخدام وسائل الإعلام، بما فيها التواصل الاجتماعي، من أجل تعزيز مشاركة المواطنين والديمقراطية.

2009 حرية التعبير والحق في الحصول على المعلومات.

#### 5. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستملاً اللجنة الشواغر الموجودة في المكتب، وفقاً لمقترحات المجموعات الجيوسياسية.

#### 6. ما يستجد من أعمال



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 140<sup>th</sup> IPU Assembly

## Doha (Qatar), 6 – 10 April 2019



Standing Committee on  
Democracy and Human Rights

C-III/140/A.1  
6 December 2018

## Provisional agenda of the Standing Committee on Democracy and Human Rights

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary record of the Committee's session held during the 139<sup>th</sup> IPU Assembly in Geneva (October 2018)**
3. **The next resolution of the Standing Committee: *Achieving Universal Health Coverage by 2030: The role of parliaments in ensuring the right to health***
  - (a) **Co-Rapporteurs**

The 139<sup>th</sup> IPU Assembly appointed Dr. H. Millat (Bangladesh) and Mr. C. Lohr (Switzerland) as co-Rapporteurs, and requested the IPU President to continue consultations with a view to appointing a woman parliamentarian from Africa as third co-Rapporteur at the 140<sup>th</sup> IPU Assembly.
  - (b) **Preparatory debate on the next resolution**

The preparatory debate provides an opportunity for all Members to express their opinion on the issues to be included in the resolution. The contributions from Members will assist the Rapporteurs in drafting the resolution, which will be examined and finalized at the 141<sup>st</sup> IPU Assembly in October 2019.
4. **Debate on follow-up to previous IPU resolutions**

The Committee will hold a panel debate to examine how IPU Members have followed up on three resolutions adopted by the IPU in recent years:

2015	<i>Democracy in the digital era and the threat to privacy and individual freedoms</i>
2013	<i>The use of media, including social media, to enhance citizen engagement and democracy</i>
2009	<i>Freedom of expression and the right to information.</i>
5. **Elections to the Bureau of the Standing Committee**

The Committee will fill the vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups.
6. **Any other business**